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Vážení spoluobčané,
dostáváte do rukou letošní první číslo Kovalovického zpravoda-

je. Zimní měsíce jsou definitivně pryč, můžeme se těšit na teplé 
a slunečné dny. Je škoda, že v březnu „vyskočily“ na pár dní teplo-
ty k 18 °C, následovalo ochlazení s přízemními mrazíky, jenž mělo 
za  následek pomrznutí většiny květů meruněk. Co nezmrzlo 
v březnu, dokonaly přízemní mrazíky ještě začátkem dubna, po-
slední dobou stále stejný scénář.

Jelikož jsou poslední dobou mírné zimy, je možné prakticky 
většinou již od března zahájit venkovní stavební práce, což jsme 
letos učinili.

Multifunkční hřiště:
V jarních měsících se firma JM Demicarr., s. r. o. pustila do zá-

věrečné etapy dokončení Multifunkčního hřiště na biotopu. Hřiště 
firma dokončila osazením sloupů na osvětlení hřiště, výkopem ka-
belového vedení s napojením do rozvaděče. Na hřišti byly namonto-
vány dřevěné mantinely a sítě na zachytávání míčů. Na novém hřišti 
je možné hrát malou kopanou, tenis, volejbal, nohejbal a basketbal. 

Při hrách, hlavně v  jarních a podzimních měsících lze použít led 
osvětlení. Náklady na stavbu druhé etapy činily 1.595.152,53 Kč. Po-
skytnutá dotace 800 000 Kč z programu Kabina - Národní sportovní 
agentura. K využívání bude sloužit rezervační systém na stránkách 
Sokol Kovalovice: http://www.sokolkovalovice.cz/rezervace/?play-
round_id=8. Cena zapůjčení za pronájem hřiště je 150/hod, se vstu-
pem do šaten, se sprchou a osvětlením 250 Kč/hod. Děti a mládež 
budou mít vstup zdarma, ale pod dohledem některého z  rodičů. 
Provozní řád bude na webových stránkách obce i u hřiště.

Jsem velice rád, že se po několika letech podařilo hřiště dokon-
čit a věřím, že bude hojně využíváno všemi věkovými kategoriemi!

Fotovoltaika na obecních budovách:
Ministerstvo životního prostředí vyhlásilo prostřednictví SFŽP 

výzvu pro předkládání žádostí o poskytnutí podporu dle podmí-
nek Modernizačního fondu. Neváhali jsme a podali jsme žádost 
o dotaci na instalaci fotovoltaické elektrárny na budově obecního 
úřadu a  budově sokolovny. Predikovaná výše dotace až 75% se 
nám jevila jako značně výhodná.

SLOVO STAROSTYSLOVO STAROSTY
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USNESENÍ ZÁPISU Č. 2/2022
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 14. 12. 2022

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 7, je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: Filip Petr, Kotvrdová Jiřina
Zvolilo: -  zapisovatele: Jitku Šmerdovou a ověřovatele zápisu: 
Stanislava Pernicu a Marka Kousalíka – usnesení č. 1/2/22

Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání - usnesení č. 2/2/22
• schvaluje rozpočet obce Kovalovice na rok 2023 členěný na 

paragrafy jako přebytkový, příjmy ve výši – 12.871.800 Kč, vý-
daje 12.300.800 Kč, Rozdíl mezi příjmy a  výdaji je určen ke 
splácení jistiny úvěrů z předchozích let., a dále schvaluje střed-
nědobý rozpočtový výhled obce na roky 2024 a 2025.  
  – usnesení č. 3/2/22

• schvaluje rozpočet MŠ Kovalovice na rok 2023 a střednědobý 
rozpočtový výhled na roky 2024 -2025. Rozpočet MŠ je vyrov-
naný, příjmy i výdaje ve výši 5.740.000 Kč. – usnesení č. 4/2/22

• odkládá na příští jednání schválení Smlouvy o právu provést 
stavbu - Lanového centra Potočiny. s. r. o.  - usnesení č. 5/2/22

• bere na vědomí informace o schválení závěrečných účtů Svazku 
Šlapanicko, DSO Šlapanicko a Mikroregionu Roketnice 

 – usnesení č. 6/2/22
• schvaluje plán inventur, pro provedení inventury majetku 

obce za rok 2022  – usnesení č.7/2/22
• schvaluje Program rozvoje obce Kovalovice na roky 2023–2028 
  – usnesení č.8/2/22
• schvaluje podání žádostí o dotaci z Programu rozvoje venkova 

ČR přes SZIF  prostřednictvím MAS Slavkovské bojiště. MŠ 
Kovalovice podává žádost o dotaci akci – Vybavení kuchyně 
MŠ. Obec Kovalovice podává žádost o dotaci na Zkvalitnění 
kulturního  zařízení obce Kovalovice  – usnesení č.9/2/22 

• bere na vědomí rozpočtová opatření č.5 dle přílohy   
 – usnesení č.10/2/22 

• schvaluje na základě zákona č. 609/2020 Sb., ve znění pozdějších 
předpisů stravenkový paušál pro starostu obce a zaměstnance 
obce od 1. 1. 2023. Příspěvek zaměstnavatele činí  107 Kč za den.  
 – usnesení č.11/2/22                                                        

Ivan Sukovatý - místostarosta, Milan Blahák -starosta

ZASTUPITELSTVOZASTUPITELSTVO

Na budově OÚ proběhla instalace v dubnu a fotovoltaická elek-
trárna o výkonu 6,75 kWp s bateriovým úložištěm 6,2 kWh byla 
spuštěna 20. 4. 2023, cena 615.160 Kč. Součástí instalace elektrár-
ny byla i výměna dvou hlavních el.rozvaděčů s vystrojením.

Na  budově sokolovny bude provedena v  prvních červnových 
dnech montáž 2 kusů fotovoltaických elektráren, vzájemně pro-
pojených. Elektrárna umístěná na  střeše sokolovny bude sloužit 
pro areál biotopu o velikosti 22 panelů, výkonem 9,9 kWp s baterií 
9,6kWh, měničem 10 kW a druhá elektrárna 22 panelů také umís-
těná na střeše sokolovny pro provoz sokolovny o velikosti 9,9 kWp 
s baterií 9,6kWh, měničem 10 kW. Spuštění by mělo proběhnout 
v první polovině června. Cena za tyto práce je 920.076 Kč.

Cílem těchto opatření je menší závislost na  zdrojích energie, 
úspora elektřiny a v neposlední řadě snížení emisí skleníkových 
plynů, zvýšení podílu obnovitelných zdrojů energie.

Protipovodňová opatření obce Kovalovice:
Předmětem realizace protipovodňových opatření je montáž 

varovného a informačního systému a jeho napojení do Jednotné-
ho systému varování. Jinými slovy bezdrátový analogový rozhlas 
montovaný někdy kolem roku 2004 byl již zastaralý a nevyhovo-
val potřebám obce a jeho obyvatel. Dle projektové dokumentace 
bylo vyměněno stávající vysílací a přijímací zařízení za nové digi-
tální. Některé bezdrátové hlásiče byly posunuty na jiné el.sloupy. 
V některých lokalitách byly hlásiče přidány. Součástí projektu je 
instalace vodočetné latě s vyznačením povodňových stupňů a vo-
doměrné stanice u mostu domu č. 106. Stav vody v potoce můžete 
sledovat v grafu na https://www.hladiny.cz/cz/cs#.

Hladina je průběžně snímána a  data jsou zasílána ČHMÚ. 
V  případě nástupu zvýšené hladiny až na  2. SPA budou infor-
mováni členové povodňové komise zpracovaného povodňové-
ho plánu obce Kovalovice a dále mohou být informace o situaci 
např. případná evakuace vyhlášeny rozhlasem. Systém je napojen 
také na pult HZS JMK a začleněn v jednotném systému varování 
a vyrozumění. Tento projekt je z 80% hrazen Operačním progra-
mem Životního prostředí, celkové náklady činí cca 1.430.000 Kč.

Jak je vidno, od začátku roku se podařilo uskutečnit celkem hod-
ně větších projektů, z těch menších bych zmínil opravu chodníku 
a schodů v uličce do „Dříní“, vybudování příjezdové komunikace 
z asfaltového recyklátu u hřiště pro vstup na biotop a ještě došlo 
k  výměně některých již nevyhovujících herních prvků na  hřišti 
„Na Place“.

Závěrem Vám přeji spoustu slunných a pokud možno klidných 
dnů. Užijte si tradiční obecní a spolkové akce, které nás v nejbližší 
době čekají!

          Milan Blahák - starosta obce

Víceúčelové hřiště na biotopuVíceúčelové hřiště na biotopu
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USNESENÍ ZÁPISU Č. 3/2023
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 14. 3. 2023

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 8, je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: Sukovatý Ivan
Zvolilo: - zapisovatele: Jitku Šmerdovou a ověřovatele zápisu: Petra 
Filipa a Josefa Kadlece – usnesení č. 1/3/23

Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání  - usnesení č. 2/3/23
• schvaluje dar z rozpočtu obce ve výši 40.000 Kč pro zapsaný 

spolek Tady to mám rád pro účely zakoupení vybavení a zaří-
zení, úprava zahrady sociální služby pro dospělé s autismem 
Nový domov, se sídlem v Mokré Horákově.   
 – usnesení č. 3/3/23

• schvaluje výběr dodavatele fotovoltaické elektrárny s akumulací 
na budově obecního úřadu, firmu Solar Bryka, s. r. o., Nové sady 
988/2, 602 00 Brno, IČ: 14201674 za cenu 615 160 Kč s  DPH 
a montáží do 2 měsíců od akceptace dotace a podpisu smlouvy 
o dílo. – usnesení č. 4/3/23

• schvaluje dohody o provedení práce se zastupiteli a  to Jiřinou 
Kotvrdovou (úklid čekáren a pokladní na biotopu), Stanislavem 

Pernicou (dozor a údržba na biotopu) Milanem Blahákem (do-
zor a technické zabezpečení biotopu). - usnesení č. 5/3/23

• neschvaluje žádost o dotaci z rozpočtu obce zapsanému spol-
ku KasProCats – kastrační  program na řešení problematiky 
toulavých koček prostřednictvím kastračního programu a na 
provozní činnost spolku.  – usnesení č. 6/3/23

• neschvaluje žádost o dotaci z rozpočtu obce zapsanému spolku 
Linka bezpečí, z. s.   – usnesení č. 7/3/23

•  schvaluje Smouvu o smlouvě budoucí č.PR-001030074050/001 
– MOPR o zřízení  věcného břemene na obecních pozemcích 
p. č. 858 a 890/21 – umístění distribuční soustavy,  kabelového 
vedení NN, sloupu, kabelové vedení VN, venkovní vedení VN, 
uzemnění a  telekomunikační síť. věcné břemeno je úplatné, za 
jednorázovou úplatu 2.900 Kč.   – usnesení č. 8/3/23

• bere na vědomí rozpočtová opatření č. 1 dle přílohy  
  - usnesení č. 9/3/23

• bere na vědomí informace o záměru Lanového centra Potoči-
ny s. r. o.  – usnesení č.10/3/23

Milan Blahák -starosta

USNESENÍ ZÁPISU Č. 4/2023
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 4. 5. 2023

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 8, je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: Kotvrdová Jiřina
Zvolilo: - zapisovatelku: Jitku Šmerdovou a ověřovatele zápisu: 
Jana Blahu a Marka Kousalíka – usnesení č. 1/4/23
Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání  – usnesení č. 2/4/23
• schvaluje výsledek výběrového řízení na dodavatele fotovoltaické 

elektrárny na budově sokolovny a to nejvýhodnější nabídku firmy 
DP Sales, s. r. o. Křižíkova 2697/70, 612 00 Brno za 920.076,74 Kč 
s DPH a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy o dílo.  
 – usnesení č. 3/4/23

• schvaluje výběr dodavatele na akci Přípravné a výkopové práce 
pro výstavbu technického zázemí OÚ Kovalovice. Nejvýhodnější 

nabídku podal živnostník Andrii Krichfalushi, IČ: 17583365, 
Kovalovice 260, PSČ 66406 za cenu 496 150 Kč, dotyčný není 
plátce DPH. ZO pověřuje starostu obce k  podpisu smlouvy 
o dílo. – usnesení č. 4/4/23

• schvaluje smlouvu s EG.D, a.s.o zřízení věcného břemene ADS 
přípojka NN na obecním  pozemku p.č.278/1 za jednorázovou 
náhradu 2.000 Kč.  – usnesení č. 5/4/23 

• berena vědomí informace o Povodňovém plánu obce Kovalovice  
 – usnesení č. 6/4/23

• bere na vědomí rozpočtová opatření č.2 dle přílohy   
 – usnesení č. 7/4/23

 
Ivan Sukovatý - místostarosta

Milan Blahák -starosta

CENA VODNÉHO A STOČNÉHO PRO ROK 2023
Letošní, již tradiční článek k ceně vodného a  stočného pro ná-
sledující rok, tedy pro rok 2023, se mi nepsal moc dobře, protože 
dochází ke zvýšení ceny. Všichni víme, jaká je současná situace 
na trhu s energiemi. Ceny elektřiny a plynu v průběhu roku ně-
kolikanásobně vzrostly. Než došlo k  zastropování ceny vládou, 
měnily se téměř z hodiny na hodinu.
Tato počáteční nestabilita cen a následné zastropování mělo za 
následek pětinásobné navýšení kupní ceny energií pro naše-
ho provozovatele – VAS, a.  s. Je tedy zřejmé, že se toto muselo 
nutně promítnout i do ceny vodného a stočného pro rok 2023. 
Na našem Svazku máme na splaškové síti 19 menších čerpacích 
stanic a  jednu centrální v Ponětovicích, která předává špinavou 
vodu na ČOV do Modřic. Na vodovodní síti máme 12 vodojemů 
a 5 hloubkových jímacích vrtů, odkud je voda čerpadly předává-
na do celé sítě. Proto se zdražení energií muselo odrazit i na ceně 
vodného a stočného.
První kalkulace se tvořily opravdu velmi těžko, a  to především 
z důvodu neustále se měnící ceny energie. Pohybovaly se v rozmezí 

od 152 do 159 Kč/m3. Po zastropování ceny energie a několikerém 
jednání s jednotlivými Svazky a VAS, a. s. dospěl náš Svazek k ceně 
142 Kč/m3. Je to za cenu minimálního nárůstu nájemného od pro-
vozovatele, a to tak, aby byl zajištěn provoz Svazku a plnění Plánu 
financování obnovy, aby byla zajištěná nezbytná údržba vodohos-
podářské infrastruktury a byly pokryty nezbytné investiční výdaje. 
Jedná se o navýšení o 22 %.
Cena vodného a stočného pro rok 2022 byla sjednocena na všech 
Svazcích, které provozuje VAS,  a.  s. divize Brno -venkov (Bílo-
vicko, Ivančicko, Šlapanicko, Židlochovicko a Tišnovsko), a  to na 
ceně 116 Kč/m3. Společně s provozovatelem jsme se domnívali, že 
jednotnou cenovou politiku budeme držet i v následujících letech 
a zdražování poroste maximálně o inflaci + 2%, tak jak jsme povin-
ni na základě rozhodnutí o přidělení dotace z fondů EU na dotova-
né stavby po dobu udržitelnosti projektu. Doba udržitelnosti je 5 let 
od kolaudace posledního dotovaného díla. Vzhledem k tomu, že se 
inflace pohybuje okolo 18 %, překračuje zdražení o 22 % povinné 
minimální navýšení ceny vodného a stočného jen velmi mírně.
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PODÁVÁNÍ DOTACÍ V RÁMCI NOVÉ ZELENÉ ÚSPORÁM LIGHT STÁLE POKRAČUJE
Po krátké odstávce je ve světě nová výzva Nová zelená 
úsporám Light a nabízí výhodné dotace na úsporná 
opatření pro majitele RD a trvale obývaných rekre-
ačních chat. Od spuštění příjmu žádostí 9.  1.  2023 
jsme navštívili již přes 220 domácností a  pomohli 
200 z nich podat žádost. 160 žádostí je již schváleno 

a proplaceno. MAS Slavkovské bojiště, z.s. poskytuje dotační pora-
denství a pomáhá s podáním žádosti do NZÚL vždy ZDARMA.
Koho se dotace týká?
Pro získání dotace je nutné být vlastníkem či spoluvlastníkem RD 
nebo trvale obývané rekreační chaty a mít zde zapsáno trvalé by-
dliště před 12. 9. 2022. Také všichni členové domácnosti musí být 
příjemci starobního důchodu nebo invalidního důchodu 3. stup-
ně, nebo daná domácnost musela pobírat příspěvek na bydlení 
kdykoliv v období po 12. 9. 2022.
Jaká opatření jsou dotována?
Nová zelená úsporám Light nabízí dotace na následující úsporná opatření:
Zateplení fasády (dotace 6000 Kč/běžný metr)
Zateplení střechy (dotace 120 000 Kč – komplexní řešení)
Zateplení stropu (dotace 50 000 Kč – komplexní řešení)
Zateplení podlah (dotace 60 000 Kč – komplexní řešení)
Výměnu oken (dotace 12 000 Kč/1 stavební otvor)
Výměnu vchodových dveří (dotace 18 000 Kč/1 stavební otvor)
Solární ohřev vody – fotovoltaika nebo fototermika (dotace 90 000 Kč)
Jak postupovat při podání žádosti?
Žádost může být podána před provedením prací, v  jejich průběhu 
i po jejich ukončení. V případě schválení žádosti obdržíte zálohu až ve 

výši 100 % na provedení zvolených aktivit, maximálně však ve výši 
240 tis. Kč. Na realizaci zvolených úsporných opatření pak máte celý rok.
Kancelář MAS Slavkovské bojiště vám ráda poskytne dotační pora-
denství a odpoví na vaše dotazy ohledně této dotace. Pomůžeme vám.
Pro více informací se neváhejte obrátit 
na pana Vaněčka, tel. 605 544 153  
nebo na paní Adamcovou, tel. 732 512 635

Nejčastější zájem občanů dle obcí
• 14x – Slavkov u Brna
• 13x – Bučovice, Šlapanice
• 10x – Pozořice
• 9x – Křenovice, Újezd u Brna
• 8x – Hrušky, Kobeřice u Brna
• 6x – Hodějice, Podolí u Brna
• 5x –  Blažovice, Mokrá -Horákov, Nížkovice, Otnice, Sivice,  

Šaratice, Vážany nad Litavou
• 4x – Hostěrádky -Rešov, Rašovice, Těšany
• 3x –  Heršpice, Lovčičky, Milešovice, Němčany, Tvarožná, Velatice, 

Velešovice
• 2x –  Bošovice, Jiříkovice, Kojátky, Prace, Sokolnice, Telnice, 

Zbýšov, Žatčany
• 1x –  Kobylnice, Kovalovice, Křižanovice, Mouřínov, Otmarov, 

Viničné Šumice
•  Dále klienti z obcí mimo území MAS Slavkovské bojiště, z. s.: Topo-

lany, Rousínov, Nemochovice, Nesovice, Drnovice, Vyškov, Brno, 
Komořany, Kozlany, Kožušice, Zděchov, Bílovice nad Svitavou

Dramatické zvýšení cen energií bylo příčinou rozpadu jednotné 
cenové politiky. Svazky Bílovicko a  Židlochovicko stanovily cenu 
144 Kč/m3 a Svazek Tišnovsko 149 Kč/m3. Nižší cena zůstala na Svaz-
ku Ivančicko, který kvůli ceně 138 Kč/m3 zmrazil veškerou investiční 
činnost Svazku a omezil údržbu vodohospodářské infrastruktury.
Cena vodného a stočného pro následující rok je tedy z výše uve-
dených důvodů na Svazku Šlapanicko následující:
Rok 2023 včetně DPH
Vodné (Kč/m3) 69,00
Stočné (Kč/m3) 73,00
Celkem (Kč/m3) 142,00

Pokud budeme vycházet z průměrné roční spotřeby vody na osobu 
za rok 36 m3 (ve skutečnosti je nižší), která je dána zákonem 
č. 274/2001 Sb., o vodovodech a kanalizacích pro veřejnou potřebu, 
znamená růst ceny vodného a  stočného pro rok 2023 navýšení 
o 936 Kč pro každého občana našeho svazku ročně.

Ing. Markéta Staňková,  
tajemnice Svazku pro vodovody a kanalizace Šlapanicko

VÝSLEDKY PREZIDENTSKÝCH VOLEB 2023

Výsledky voleb PREZIDENTA REPUBLIKY v obci Kovalovice I. kolo
Počet registrovaných voličů 527

Volební účast (voličů ; %) 402 76,28

Platných hlasů 397

č. kan. Jméno a příjmení počet %
4 Ing. Petr Pavel, M.A. 142 35,77

7 Ing. Andrej Babiš 92 23,17

6 prof. Ing. Danuše Nerudová, PH.D. 75 18,89

1 Pavel Fischer 48 12,09

2 Jaroslav Bašta 21 5,29

9 MUDr. Bc. Marek Hilšer, Ph.D. 11 2,77

8 PhDr. Karel Diviš 6 1,51

5 prof. MUDr.Tomáš Zima, DrSc. 2 0,50

Celkem 397 100,00

Výsledky voleb PREZIDENTA REPUBLIKY  
v obci Kovalovice II. kolo

Počet registrovaných voličů 522

Volební účast (voličů ; %) 405 77,59

Platných hlasů 399

č. kan. Jméno a příjmení počet %
4 Ing. Petr Pavel, M.A. 270 67,67

7 Ing. Andrej Babiš 129 32,33

Celkem 399 100,00
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MŠ KOVALOVICEMŠ KOVALOVICE
KRÁTKÉ ZPRÁVY ZE ŠKOLKY 🙂

Přestože se jaro chýlí zdárně ke svému konci, teplých a slunných 
dnů jsme si s dětmi venku ještě moc neužili. Zato ve školce nám 
sluníčko nechybí. Radosti a  zábavy si užíváme plnými doušky, 
i když je za okny pošmourno a nevlídně.
Se zimou jsme se rozloučili karnevalovou veselicí v sále Obecního 
úřadu. Vyhlašování nejkrásnější masky se nekonalo, protože krásné, 
nápadité a originální byly prostě všechny. Užili jsme si spoustu tance, 
soutěží, smíchu…prostě karneval jak má být.
Na konci února jsme s myslivci u krmelce nakrmili hladová zví-
řátka a dozvěděli se také spoustu nových informací a zajímavostí 
o jejich životě.

Ani první jarní měsíc jsme nezaháleli. Naši školku navštívila 
lektorka z Malé technické univerzity s tématem „Stavitel města“ 
a „Stavitel mostů“. Přinesla s  sebou kufr plný Lega Dupla a my 
jsme se rázem ocitli ve světě stavitelů a architektů. Dozvěděli jsme 
se, co znamená slovo „kartograf “ a  společně jsme vytvořili 3D 
mapu našeho vysněného města.
Do světa knih jsme zavítali s  pomocí paní knihovnice Aleny 
Martauzové, která pro nás připravila pestrý a zajímavý program 
v nově vybudované knihovně v Kovalovicích.
Batůžky na záda a hurá v dubnu na výlet? Že je ještě brzy? Nás 
nic nezastaví. Ani mráčky na nebi a vítr za okny. Nakonec naše 

DALŠÍ ETAPA STAVBY CYKLOSTEZEK DOKONČENA
Na konci dubna 2023 byla dokončena stavba další etapy cyklos-
tezek. Skládá se ze čtyř úseků o celkové délce 3 km a můžete se 
po nich vypravit z Tvarožné (začátek je kousek od úpatí Santonu) 
a projet se po nich do Velatic kolem přírodní památky Velatická 
slepencová stráň nebo se vydat směrem do Podolí a dále do osady 
Kandie, která leží v městské části Brno -Líšeň.
Stavba byla slavnostně předána 25. května 2023. Celková hodnota 
díla je 29 mil. Kč a investorem je Dobrovolný svazek obcí Šlapanicko. 
Na akci se finančně podílely obce, přes které cyklostezky prochází 
a celý projekt jsme realizovali také díky podpoře fondů Evropské 
unie z dotačního programu IROP.

V květnu jsme podali žádost o dotaci na další etapu, která je plá-
nována z  Tvarožné přes Sivice do  Pozořic a  Kovalovic. Pokud 
všechno dobře dopadne, začneme stavět v roce 2024.
V květnu také proběhlo výběrové řízení na projektanta cyklostezky 
z Brna přes Ostopovice a Troubsko do Střelic. Po dokončení pro-
jektové dokumentace bude následovat žádost o stavební povolení 
a o dotaci a pokud budeme úspěšní, začneme budovat cyklostezky 
i v této části našeho svazku.
Cyklistům, chodcům, běžcům a dalším uživatelům našich cykloste-
zek i  všem občanům přejeme pěkné léto a  těšíme se na  viděnou 
na trase 😊                              Rudolf Staněk, manažer DSO Šlapanicko
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prosby počasí vyslyšelo a  my jsme mohli vyrazit směr Vyškov, 
kde pro nás Střední odborné učiliště připravilo výukový program 
s názvem „Hodina řemesel“, při němž se děti seznámily s někte-
rými řemeslnickými profesemi a nástroji a dokonce si vyřezaly 
a  dozdobily dřevěná zvířátka. Mladší děti se zase podívaly do 
zookoutku bez tlačenic a  davů návštěvníků a  mohly si tak užít 
parádní dopoledne mezi zvířátky. A víte, co je na výletech stejně 
nejlepší? Přece pořádná svačina! A to za to stojí! 🙂
Protože naši předškoláci, kterých je letos krásných 11, už netrpě-
livě odpočítávají dny do začátku nového školního roku, tak i letos 
v květnu pro ně Základní škola ve Viničných Šumicích připravila 
s pomocí prvňáčků dvě zábavně -výuková dopoledne, při nichž se 
děti měly možnost seznámit nejen s „velkou“ školou, ale i s paní-
mi učitelkami a se svými budoucími spolužáky.
A ani v květnu jsme nezůstali bez dobrodružné cesty autobusem 
a maminčiny svačiny v batůžku. To když jsme se s dětmi vydali do 
Brna navštívit šmoulí vesničku, kde jsme se společně s modrými 
kamarády snažili ochránit svět před krutým Gargamelem.
A  to by nebyla „kovalovská“ školka bez pořádné nálože kultury, 
kterou nás pravidelně zásobují kočovná divadélka, navštěvující naši 
školku. Letos to bylo divadlo Dudáci s představením „S kozlíkem na 

cestách“, dále maňáskové divadlo Šikulka a představením s názvem 
„Dárek pro maminku“ nás rozesmálo divadélko Úsměv.
Sice zbývá do konce školního roku pouze poslední měsíc, ten však 
bude v naší školce nabitý, řečeno slovy našich dětí, „supráckou“ 
zábavou. Na biotopu si užijeme spousty legrace, zábavy a soutě-
ží k příležitosti Dne dětí, o pár dní později nás, stejně jako loň-
ský rok, navštíví policisté ze Šlapanic se svými kolegy z oddělení 
dopravní policie a možná si budeme moci pohladit i psí hrdiny, 
které doprovodí jejich policejní psovodi. O pár dní později se bu-
deme moci setkat i  se záchranáři přímo v mateřské škole, kteří 
nás navštíví s programem „Polámal se mraveneček“.
Nejvýznamnějším dnem v  letošním školním roce, na který se 
nedočkavě připravují a těší naši předškoláci bude pondělí, 19. 6., 
kdy proběhne na place v Kovalovicích jejich slavnostní pasování 
na školáky, kterého se se ctí ujme pan starosta. Následující den 
hodíme batůžky se „sváčou“ na záda a  vyrazíme směr KOVO-
ZOO ve Starém Městě.
A to ještě není všechno! Naši předškoláci se budou mít možnost 
rozloučit s námi a se svými hračkami dobrodružnou „přespávač-
kou“ přímo ve školce. A to bude teprve jízda!

Hanka a Hanka ze třídy Ježečků 🙂



7

KOVALOVICKÝ ZPRAVODAJ  1/2023

ZPRÁVY ZE ŠKOLNÍ DRUŽINY  
ANEB KROUŽKY V NAŠÍ DRUŽINĚ

Každý týden je v rámci školní družiny nabízeno několik krouž-
ků. Zábavným a nenuceným způsobem se snažíme žáky zapojit do 
různých činností. Každý žák si tak v týdnu vybere, co ho zajímá 
a baví. Kroužky jsou vždy přizpůsobeny počtu žáků a aktuálním 
podmínkám.

Jako každý rok jsou k dispozici kroužky jako angličtina, keramika či 
výuka hry na flétnu. Od letošního roku si mohou žáci vybírat také 
kroužek Šikovné ruce, ve kterém se věnujeme práci s papírem, nůžka-
mi, barvami a lepidlem. Střídáme různé techniky výtvarné činnosti, 
využíváme i přírodní materiály. Náplní kroužku je i vaření, malovaní 
a tvoření. Rozvíjíme fantazii a jemnou motoriku. Výrobky si děti od-
nášejí domů.

Ve sportovním kroužku se snažíme vystřídat různé druhy sportu, 
přiblížit pravidla a vyzkoušet hru. Kroužek je zaměřen na všestranný 
rozvoj pohybových činností. Využíváme sokolovnu nebo hřiště 
u školy. Trénujeme postřeh, rychlost a obratnost.

V relaxačním kroužku (jóga pro děti) cvičíme zábavné a hravé 
jógové pozice s příběhy, které slouží dětem k rozvoji pohybu. Děti 
se učí základní jógové cviky a  později i  celé sestavy, které jsou 
prospěšné pro jejich zdraví, stejně jako správné dýchání spojené 
s jógou. Jóga je ideální prevence špatného držení těla a zvládnou 
ji bez potíží i méně sportovně zdatné děti. Kroužek je veden hravou 
formou a všechny pozice jsou prováděny tak, aby byly pohodlné 
a přinášely dětem příjemné prožitky a radost.

Dagmar Chládková

JAK NAŠI ČTVRŤÁCI OBJEVOVALI TAJEMSTVÍ 
STARÉ HÁJENKY NA ŠKOLE V PŘÍRODĚ

Na konci února se naši čtvrťáci vypravili do Soběšic, do envi-
ronmentálního střediska Jezírko, odloučeného pracoviště nám 
dobře známé Lipky Brno. Putovali jsme za tajemstvím staré há-
jenky. Všichni jsme se na školu v přírodě moc těšili, ale samotná 
akce předčila všechna naše očekávání. Nejenže jsme se dozvěděli 
spoustu nového a zajímavého o rostlinách a zvířatech a vyzkoušeli 
si zajímavé praktické aktivity, ale hlavně jsme utužili naši partu, 
učili se spolupracovat, vycházet si vstříc a společně řešit různé úkoly.

Dozvěděli jsme se nové informace o stromech okolo nás a o na-
šich zvířatech. Víme, jak žijí srnky, zajíci, čáp černý, jakou úlohu mají 
v přírodě lišky, rys, vlk. Znáte například ptáka bukače? My už ano.

Vyzkoušeli jsme si také při různých hrách, jak těžké je ochránit 
zvířata, rostliny, les, jak těžké je udržet rovnováhu v přírodě, jak 
obtížné je mnohdy ochránit přírodu nejen před škůdci ze světa 
fauny, ale hlavně před člověkem.

Víme, jak vypadají sazeničky našich stromů a co všechno po-
třebují k životu. A nejen to. Už víme, co všechno musel a musí 
umět pan hajný a  lesníci: pokácet strom a  také ho zpracovat 
(ano, maminko, tatínku, umíme zacházet s  pilou), ochránit les 
od škůdců, vysadit nové stromy. Vyznáme se ve značkách, které 
si lesníci malují barvou na stromy, poznáme naše typické stromy 
podle kůry a tvaru stromu, protože v únoru nám příroda víc ne-
napoví. Nastražili jsme fotopast a zhlédli záběry z různých foto-
pastí z jiných oblastí České republiky.

Vyzkoušeli jsme si vyrobit ze dřeva lžičku nebo spíš naběračku: teď 
už všichni víme, že nejlepší je lipové dřevo (ano, milí rodiče, opravdu 
jsme odstraňovali kůru nožem, dlabali dlátem a gravírovali do dřeva).

Víme, jaký je rozdíl mezi oplocenkou a lesní školkou. Víme, jak 
žijí mravenci. Vyzkoušeli jsme si odvahu na malé noční stezce 
s poznávačkou zvířat. Vyzkoušeli jsme si, jak se starala o své blíz-
ké paní hajná, když jsme napekli tvarohové a makovopovidlové 
koláče s posypkou pro sebe ke svačině. Natiskli jsme si pohledni-
ci a vyrobili batůžek na věci do tělocviku. Zkrátka, takové učení 
v přírodě, to je něco!

OTEVŘENÁ ŠKOLA ANEB DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
Na středu 8. března jsme se v naší škole velmi pečlivě připravo-

vali. Pozvali jsme totiž v tento den všechny zájemce, aby nahlédli 
do naší školy, prožili s námi společný čas, nasáli a zažili atmosféru, 

KRÁTKÉKRÁTKÉ ZPRÁVY ZE ŠKOLY ZPRÁVY ZE ŠKOLY
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která v naší škole je a zjistili, že naše děti jsou zdatnými průvodci 
a partnery. Návštěvníci mohli zavítat nejen do základní školy, ale 
také do mateřské a do školní družiny.

Naše společné téma JARO se objevilo už na plotě před školou, 
kde byla připravená k vyluštění jednoduchá jarní cesta. U dveří 
hosty vítali naši nejstarší žáci. Předávali návštěvníkům informač-
ní letáčky a také kartičky pro zaznamenávání splněných úkolů na 
jednotlivých stanovištích. Na stejném místě se také s hosty loučili, 
nezapomněli na kytičku pro maminky.

Ve 3. B, hned u vchodových dveří, jste si mohli vyzkoušet Tóny 
jara. Dále na vás v přízemí školy v pátém ročníku čekaly Barvy 
jara a v 1. B Včelí úl. V 1. patře u druháčků jste měli možnost pro-
žít Jaro všemi smysly. Ve čtvrté třídě a také v učebně informatiky 
na vás čekaly Pilné digi včelky. Ve 3. A jste si mohli založit Jarní 
zahrádku a v 1. A ověřit své vědomosti v dílně Jaro v tradicích.

Ve všech třídách bylo několik stanovišť, na kterých naše děti 
vysvětlovaly, co a jak provést. Nutno říct, že v plném nasazení vše 
zvládaly na jedničku, byly trpělivé a zapálené pro svoje důležité 
úkoly na stanovištích.

Byl to velmi příjemný den. Děkujeme za návštěvu a podporu 
naší školy.

DEN NARUBY VE ČTVRTÉ TŘÍDĚ
V pátek 31. března bylo v naší třídě téměř všechno jinak než ob-

vykle. Z dětí se stali učitelé, zúčastnili jsme se besedy s překlada-
telkou a nakonec ve škole i spali. A jak to tedy u nás všechno bylo?

Nápad, že by si děti mohly vyzkoušet profesi učitele, vznikl při jed-
né z našich diskuzí už zhruba před měsícem. Od té doby jsme dola-
dili scénář celého „Dne naruby“: kdo a co „bude učit“, jak dlouho, co 
k tomu bude potřebovat. Děti se začaly pilně připravovat, předem si 
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nachystaly materiály k výuce, pracovní listy, testíky i různé pomůcky. 
Náš rozvrh tento den byl následující: Zvířatověda, Matematika, 
Chemie, Skorovšechno a Angličtina. Paní učitelka se proměnila 
v žákyni a náramně si svoji novou roli užívala.

Dopoledne jsme také měli domluvenou návštěvu v  šumické 
knihovně, do které paní Jana Vlčková pozvala překladatelku z pol-
ského jazyka paní Markétu Páralovou. Besedovali jsme o knize Malá 
princezna, kterou přeložila, ale nejen o ní. Prošli jsme si celou cestu 
knihy od cizojazyčného autora až do českých knihkupectví.

V podvečerních hodinách jsme se sešli v naší škole znovu, aby-
chom prožili další Noc s Andersenem. Tentokrát nás provázel pan 
spisovatel Ondřej Sekora a zejména jeho Ferda Mravenec. Vyráběli 
jsme lucerničky, četli ukázky z knih, povídali si o životě O. Sekory 
a prošli si kvízovou noční hru, která kvůli nepřízni počasí byla na-
konec přichystána ve vnitřních prostorách místo na hřišti. A pak už 
následovalo promítání filmů a v některých třídách brzké, v jiných 
pozdní, ale nakonec přece „to spaní ve škole“. Tak za rok zase!!!

V dubnu jsme si prožili akce Den Země, Čarodějnický rej a pekli 
jsme cukroví na Velikonoce.

V květnu si předškoláci z MŠ Viničné Šumice a Kovalovice vy-
zkoušeli, jaké je to být školákem. Na prvním setkání prožili dopo-
ledne s veverkou Věrkou. Zjistili, co taková veverka celý rok dělá, 
pomocí smyslů zkoumali, co má veverka na svém jídelníčku a také 
jí pomáhali nasbírat jídlo do zásoby. Nedílnou součástí byla práce 
s písmenky, trochu počítání a také spolupráce. Velkými pomocníky 
byli dětem ze školky už zkušení školáci z 1. B.

Na druhém setkání byli dětem průvodci z 1. A. Připravili jim malé 
zastavení v lese plném zvířátek. Vyzkoušeli si spolu napsat slovo LES, 
vymodelovat si jej, najít zvířátka v lese a poznat je podle určitých zna-
ků. Spolupráce byla skvělá, společná práce se jim zadařila. Na závěr 
obdrželi budoucí prvňáčci lesní puzzle, které jim spolužáci vyrobili. 
Všechny děti si zaslouží velikou pochvalu. V září se těšíme!

Červen jsme zahájili oslavou Dne dětí, a to parádní stezkou přes 
les zakončenou opékáním špekáčků. Trasa vedla od rozcestníku na 
Hradské přes les na hřiště pod lesem. Po trase byly pro děti připra-
vená stanoviště s úkoly a otázkami. Děti pracovaly v týmech, které 
jsme sestavili napříč ročníky. Skupina se nesměla rozdělit, šli stále 

spolu, čekali na sebe, pomáhali si. Starší děti četly otázky, nechaly 
odpovědět ty mladší, teprve po tom do odpovědí zasahovaly a dis-
kutovaly. Povedlo se: děti spolupracovaly, pomáhaly si a  rozvíjely 
respekt k sobě navzájem.

Za kolektiv ZŠ Olga Růžičková

HASIČI KOVALOVICEHASIČI KOVALOVICE
Letošní rok jsme, jak již je dlouholetou tradicí, zahájili výroční 

členskou schůzí, na které jsme zhodnotili činnost sboru za uply-
nulý rok, naplánovali sportovní, společenské a  kulturní akce 
na tento rok, projednali vše kolem techniky, výcviku zásahového 
družstva, práce s dětmi a mládeží.

V rámci bohaté kulturní činnosti SDH jsme 18. února uspořá-
dali tradiční Ostatky, s průvodem hojného počtu pestrých masek 
naší vesnicí, zakončené večerní taneční zábavou, za doprovodu 
skvělé kapely, která celý večer hrála k tanci i poslechu. Prvního 
dubna jsme provedli sběr železného šrotu v  naší obci, výtěžek 
z  prodeje kovového odpadu putuje do  pokladny a  bude použit 
na  činnost sboru, zásahové jednotky a  zejména činnosti dětí 
a mládeže. Plánem na letošní rok bylo nahradit již dosloužilý plach-
tový přístřešek pro zázemí na dětském táboře na Říčkách. Aktuálně 
byl za získané finanční prostředky zakoupen nový párty stan – altán, 
který bude jistě dlouho sloužit jako kryté zázemí kuchyně, spole-
čenských prostor na táboře. Jistě bude využit i na jiných kulturních 
akcích, třeba na nedávném Dětském dni. Chtěl bych tímto podě-
kovat všem občanům za poskytnutí kovového odpadu, myslím, že 
získané prostředky byly účelně využity! V druhé polovině dubna, 

jsme uspořádali spolu se Sokoly tradiční a  oblíbené posezení 
u  Cimbálu. Vloni se akce ještě kvůli Covidu nekonala, letos jsme 
úspěšně navázali na tradici. K ochutnávce výborných vín patří i vyni-
kající zabíjačkové pochutiny a uzené maso. Letošní účast byla průměr-
ná, patrně i z důvodu současně pořádaného koštu vína v sousedních 
Viničných Šumicích. To ale neubralo na veselé náladě a skvělé atmo-
sféře. Ten kdo přišel, jistě se dobře bavil a užil si příjemnou zábavu.

Na takřka samotném konci dubna jsme se zúčastnili s naší sou-
časnou i  historickou technikou poutě do  Křtin, při příležitosti 
svátku sv. Floriána, patrona hasičů. Před impozantním chrámem 
Panny Marie jsme předvedli naši historickou stříkačku „Vystrčil“, 
která se právem těší oblibě návštěvníků akce. Organizátoři ze 
Křtin měli celou akci velmi pěkně připravenou, po mši následovalo 
několik ukázek zásahu hasičské techniky, místního oddílu dětí a mlá-
deže a na závěr velmi zajímavý a neokoukaný zásah hasičů v součin-
nosti s  jeskynními záchranáři z  Moravského krasu, kteří divákům 
předvedli poutavou ukázku vyproštění a záchrany osoby z podzemí.

Ještě nedávno, 27. května jsme také pomohli naší účastí uspořádat, 
mezi dětmi velmi oblíbený „Den dětí“, který tradičně proběhl na hři-
šti „Za mlýnem“. Počasí nám po celé dopoledne velmi přálo, sice 
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nebylo takové vedro jako vloni, nicméně 
bylo jak se říká tak akorát. Obliba této 
akce těží a navazuje na doby minulé, tak-
že nás nepřekvapila, ale potěšila, veliká 
účast spousty dětí, nejen z  naší vesnice, 
ale i z blízkého okolí! Děti si na několika 
stanovištích mohly vyzkoušet různé pohy-
bové a  dovednostní aktivity, a  zasoutěžit 
o  krásné ceny, které na  závěr, po  splně-
ní úkolů obdržely. Na  našem, hasičském 
stanovišti, jsme dětem předvedli naši 
techniku a  vybavení, děti si mohly vše 
řádně osahat a  vyzkoušet. Na  jejich vše-
tečné a  zvídavé otázky snad dostaly vždy 
správnou odpověď. Děti byly obeznámeny 
s chováním v krizových situacích, a  jsem 
rád, že i ty nejmenší děti, znají čísla tísňo-
vých linek, bezpečně poznají složky Inte-
grovaného záchranného systému a  vědí, 
jak se v případě jakéhokoliv ohrožení za-
chovat! Na připravené „opičí dráze“ si také 
vyzkoušeli ať už ve  skupinkách, jednotli-
vě, nebo ve  spolupráci s  námi, či rodiči, 
požární útok. Nově na Dětském dni byly 
účastny všechny složky Integrovaného 
záchranného systému, tedy i  složky Zá-
chranky a PČR ze Šlapanic. Závěr dopole-
dne jsme završili pěnovou nadílkou, velmi 
to oblíbenou atrakcí mezi všemi dětmi! 
Chtěl bych tímto, všem, kteří se na  or-
ganizaci akce, i  věcných darech pro děti, 

podíleli, moc poděkovat, zejména Pavle 
Maštalířové za perfektní organizaci. Štast-
né děti a úsměvy na jejich tváři budiž všem 
pořadatelům odměnou.

V  současné době naplno probíhají pří-
pravy na tradiční Petropavelské hody, které 
se konají první červencovou neděli. Není 
tomu jinak, stejně jako v předchozích letech 
spolu s  kovalovskými stárky připravíme 
hody a vše co k tomu patří, a snad i letos na-
vážeme na rekordní účast z loňského roku! 
Po hodech, s dětmi z hasičského kroužku, 
odjedeme na letní tábor na „Říčky“. Snad si 
za přispění krásného letního počasí užijeme 
spoustu radosti, her, táboření, koupání a ak-
tivního odpočinku!

O  činnosti soutěžního družstva podá 
zprávu Olda Večeřa, jen krátce, jsme rádi, že 
jsme se mohli zúčastnit velmi dobře organi-
zované soutěži družstev v TFA ve Viničných 
Šumicích, aktuálně se připravujeme na sou-
těž v Tvarožné a Rašovicích.

Činnost výjezdové jednotky SDH obce 
spočívá v  údržbě techniky, povinném ško-
lení členů jednotky a  výcviku. Prvový-
jezdovému vozidlu Dennis jsme poskytli 
pravidelný servis, letos spojený s opravou zá-
vady na ukazateli paliva a kompresoru, který 
se stará o plnění brzdového systému vzdu-
chem. Snad se vše zdárně podařilo a vozidlo 
bude sloužit nadále ke svému účelu.

Vážení občané, chtěl bych všem podě-
kovat za podporu v naší činnosti a popřát 
všem krásné prožití léta, časem, nejen 
práce a každodenních povinností, ale i za-
slouženého odpočinku. Dětem krásné 
a bezstarostné prázdniny!

Ing. Jaromír Šmerda, zást.velitele JSDHo

SOKOLSOKOL
NĚKOLI SLOV O ČINNOSTI TJ SOKOL KOVALOVICE
Po tříleté přestávce zaviněné pandemií se nám v měsíci dubnu 

podařilo, spolu s Hasiči uspořádat tradiční Večer u cimbálu, spoje-
ný v ochutnávkou špičkových vín a pochoutek z vepřového masa. 
Setkání si našlo svoje pravidelné příznivce, takže ho považujeme 
za vydařené, s malou výhradou. Toto setkání, stejně jako ostatní 
pravidelné akce pořádané obcemi Mikroregionu Roketnice, jsou 

plánovány dlouho dopředu a jsou zveřejňovány v kalendáři Mik-
roregionu. Je proto škoda, že v sousední obci byla na stejný termín 
nečekaně přesunuta akce obdobného charakteru, což se negativně 
projevilo na návštěvnosti obou.

Nejnáročnější akce nás čekala 8.  května, kdy jsme uspořádali 
49. ročník Pochodu osvobození. Na trasách 15, 27, 35 a 50 km jej 

SOUTĚŽNÍ TÝM SDH
V letošním roce jsme prozatím absolvovali jen jednu soutěž, kterou 
byla 7. května Šumická TreFA. Jedná se o obdobu soutěží typu TFA 
(v překladu nejtvrdší hasič přežije), které prověřují fyzickou zdatnost 
a připravenost hasičů k nenadálým situacím. Oproti zaběhlým sou-
těžím TFA se v Šumicích rozhodli tuto soutěž přiblížit více sborům 
dobrovolných hasičů z  okolí. Soutěž uspořádali pro čtyřčlenná 
družstva, kde si při plnění jednotlivých disciplín mohou členové 
navzájem pomáhat. Obdobně jako při běžném zásahu se musí 
vlastními silami vypořádat s  nenadálými překážkami. Při tomto 
formátu není až tak rozhodující, zda máte v týmu jednoho superma-
na, který by v případě závodu jednotlivců všechny ostatní porazil, ale 
jak se s celou tratí dokážete vypořádat jako tým.
Všichni soutěžící ovšem musí používat předepsané vybavení 
jako při zásahu. Společně plní jak technické, tak silové disciplíny, 
rozhoduje čas nejrychlejšího týmu. Mezi jednotlivé úkoly patří 
např. výstup na  lešení po žebříku, převalování 200 kg pneuma-
tiky, posunování břemene po kolejnici za pomocí kovové palice 

(odsud název soutěže TreFA), překonání dvoumetrové bariéry 
nebo roztažení 4 hadic velikosti B.
Náš soutěžní pokus proběhl bez výraznějších problémů, ale 
v konfrontaci s ostatními 5 týmy nebyl nikterak oslnivý. Nejlep-
ších časů dosáhly domácí týmy z Viničných Šumic, které s časy 
4:17 a 4:59 soutěž ovládly. Uznání patří také třetím Sivicím, které 
soutěž dokončily v čase 5:05. Hranice pěti minut tvořila předěl 
ve startovním poli. Tím se dostáváme k našemu celkovému času 
6:01 znamenající čtvrté místo. Za námi skončily páté Kanice s ča-
sem 6:57 a šesté Pozořice s časem 7:09. Časové rozdíly mezi týmy 
byly poměrně velké a případné zlepšení o pár sekund by pořadí 
nezměnilo. Do dalšího ročníku tedy budeme muset více přidat 
a pokusit se o atakování pětiminutové hranice, která je příslibem 
medailové pozice a současně potvrzením, že se daný tým s tratí 
vypořádal znamenitě.
Za  náš tým startovali: Marek Martauz, Jaromír Šmerda, Marek 
Šmerda a Oldřich Večeřa
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110. VÝROČÍ ZALOŽENÍ TJ SOKOL KOVALOVICE110. VÝROČÍ ZALOŽENÍ TJ SOKOL KOVALOVICE
 V loňském roce oslavila Tělocvičná jedno-

ta Sokol Kovalovice 110. výročí založení a my 
přinášíme závěrečný díl našeho historického 
vývoje, který se zaměřil na 2 oblasti činností, 
které patřily k našim nejvýznamnějším. Byl to 
lední hokej a Pochod osvobození. 

ČÁST 4

HISTORIE LEDNÍHO HOKEJE
Historie ledního hokeje sahá do 50. let minulého století, kdy 

bylo v červnu 1950 slavnostně otevřeno hřiště Za Mlýnem. Nej-
prve byla snaha o vybudování kluziště zaplavením luk za hřištěm. 
Po  dvou letech neúspěšných pokusů se přikročilo k  budování 
kluziště na hřišti jednoty. Voda pro postřik byla získávána z ve-
dlejšího rybníka pana Jelena. Po  jeho vyčištění bylo položeno 
potrubí pro přívod vody k čerpadlu v původních kabinách. Zís-
káním nízkého ohrazení bylo umožněno zahájit přípravné zápasy 
v ledním hokeji.

Čištění rybníka pro budování přívodu vody na stříkání ledu

V roce 1953 byl vytvořen oddíl ledního hokeje. Hrály se pouze 
přátelské zápasy, protože vstup do okresní soutěže nebyl možný 
z důvodu nevyhovujícího hřiště (nízké mantinely). V roce 1957 
se podařilo zhotovit první „opravdové“ mantinely, takže bylo 
možno přihlásit družstvo mužů do okresní soutěže.

První „opravdové“ mantinely

Výsledky z  této doby se dochovaly jen částečné, např. V  letech 
1965 a 1968 se oddíl umístil na 1. místě v okresní soutěži. Je třeba 
konstatovat, že naše jednota byla jedna z mála z okolí, kde se led-
ní hokej hrál na soutěžní úrovni. Proto se na reprezentaci podíleli 
i hráči z okolních vesnic. Zpestřením zimní činnosti na kluzišti byly 
dětské karnevaly, ukázky krasobruslení a propagační zápasy.

První reprezentanti kovalovického hokeje

Dlouholetým vedoucím ledního hokeje byl Stanislav Valehrach, 
a to až do své tragické smrti, kdy byl v Brně, při srpnových událos-
tech v roce 1969 zastřelen členem lidových milicí. O aktivní činnost 
oddílu ledního hokeje se v těchto letech zvláště zasloužili: Červinka 
Antonín, Míča Stanislav, Pleva Antonín, Petráš Vojtech, Šmerda Pa-
vel, Šmerda Metoděj, Šmerda Vladimír, Šmerda Vincenc, Vopálka 
Václav, Varta Tomáš a další.

Reprezentanti v šedesátých a letech

V 70. letech byla pod dnešním tenisovým kurtem vybudována 
vodní nádrž, která sloužila pro postřik kluziště. Současně byla vyví-
jena snaha o vybudování nových kabin pro hokej a sálu pro cvičení. 
Po vypracování projektové dokumentace byla v roce 1972 podána 
žádost o stavební povolení a v roce 1973 začala výstavba sálu a skla-
du nářadí. Stavební materiál, zejména cihly, byl získán ze zrušené 
drůbežárny na Skalkách.

pěšky nebo na kole absolvovalo celkem 184 turistů. Z  toho 152 
účastníků trasu 15 km, 20 jich absolvovalo trasu 27 km, 8 turistů 
pak trasu 35 km a 50 km na kole projeli 4 účastníci.

V letošním roce bychom chtěli navázat na loňský experiment, 
kdy jsme uspořádali netradiční setkání spoluobčanů na  Spoj-
ce, a všechny srdečně pozvat na 2. ročník Street party, která se 

ve spolupráci všech složek v obci uskuteční na konci prázdnin.
Jak již bylo prezentováno, naše jednota oslavila v loňském roce 

110. výročí od svého založení. Při této příležitosti jsme se rozhodli 
poskládat střípky z  naší historie. První tři části byly zveřejněny 
v loňských Zpravodajích, v dnešním vydání bude zveřejněn závě-
rečný díl.                                                      Zpracoval: Mgr. Miroslav Vlach
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Reprezentanti v sedmdesátých letech

V roce 1977 družstvo mužů vyhrálo skupinu B v okresní soutěži 
s právem postupu do soutěže okresního přeboru. V závěru 70. let se 
oddíl začal pravidelně zúčastňovat turnaje Česko -sovětského přátel-
ství v Rosicích. S občanským výborem Kovalovice byla projednána 
spolupráce na stavebních akcích obce, např. při budování chodníku 
V Příhoně nebo na přístavbě mateřské školy. Oddíl se rovněž zapojil 
do úklidu slámy po žních. Získané finanční prostředky byly použity 
na činnost oddílu.

V sedmdesátých letech jsme měli u družstvo mládeže

V průběhu roku 1979 se pracovalo na úpravě hřiště a okolí. Byl 
postaven plot z  jižní části hřiště a dovezena část zdicího materiá-
lu pro výstavbu nových kabin. Družstvo mužů startovalo v okresní 
soutěži a v sezóně 79/80 získalo 3. místo V sezóně 80/81 se muži 
umístili na druhém místě za Univerzitou Brno.

Reprezentanti osmdesátých let

Vzhledem ke  snižujícímu se počtu hráčů bylo dohodnuto 
hostování hráčů z Hostěnic. Tradicí se rovněž stala hokejová utká-
ní mezi členy oddílu na závěr sezóny. Další tradiční akcí byly pr-
vomájové turnaje v  malé kopané v  různých variantách (např. 
ženatí v. svobodní, před vojnou v. po vojně apod.). V sezóně 80/81 
se družstvo mužů umístilo na druhém místě za Univerzitou Brno. 
Muži a dorostenci trénovali na přírodním ledě 2x týdně. Přípravu 
žáku vedli Valehrach Jan a Kobliha Oldřich ml. Vstupné na brus-
lení: děti 2 Kčs, dospělí 3 Kčs. Nasbíralo se 45q železného šrotu. 

V roce 1981 bylo provedeno zakrytí nádrže na užitkovou vodu a od-
vodnění hřiště s napojením na kanalizaci. V sezóně 81/82 byla roz-
losována do naší skupiny mistrovské soutěže mužstva: Jiříkovice B, 
Kovalovice, Lelekovice, Hostěnice, Útěchov, Šerkovice. Plánovaný 
začátek byl 3. ledna, hrací dny středa a neděle. V následujících letech 
dochází k určitému útlumu, který byl opět oživen až v 90. letech. 
Začalo to sezónou 94/95, kdy se trenérského žezla se chopil Zdeněk 
Stejskal. Ze začátku se trénovalo v hale Rondo (dnešní DRFG Aré-
na). Z  důvodu lepší organizovanosti a  dostupnosti soupeřů bylo 
rozhodnuto, že se přihlásíme do okresního přeboru na okrese Vyš-
kov, kde se většina utkání hrála na místním stadionu.

Reprezentanti devadesátých let

První ročník naší účasti ve vyškovském regionu je možno po-
važovat za velmi úspěšný, protože jsme skončili na druhém místě 
se stejným počtem bodů jako vítězný Sokol Vítovice. Po povede-
né první sezóně jsme se přihlásili i do další sezóny 95/96. V této 
sezóně začala být vidět stoupající úroveň soutěže, což přineslo 
i větší divácký zájem. Na atraktivní utkání už nejezdil jen autobus 
z Kovalovic, ale i z Hostěnic. V této sezóně jsme obsadili 3. místo. 
Následující sezóna 96/97 patřila k  nejkvalitnějším, protože se 
přihlásila tři nová družstva z vyšších soutěží. I my jsme museli 
posílit zkušenějšími hráči. Přes posílení kádru jsme se nedokázali 
umístit lépe než na 5. místě, což bylo zapříčiněno, podobně jak 
v minulých letech, neproměňováním vyložených šancí, které nás 
stáli několik cenných bodů důležitých k lepšímu umístění. V ná-
sledující sezóně 97/98 došlo k mírné obměně kádru, a to jak ze 
strany hráčů, tak na postu trenéra. Přes tuto změnu se mužstvo 
nepodařilo nastartovat k  lepším výsledkům a  začal výsledkový 
propad. V  sezóně 98/99 pokračuje slábnoucí výkonnost, menší 
zaujetí některých hráčů a upadající zájem veřejnosti. Sezónu jsme 
skončili na 6. místě. Sezóna 1999/2000 je sezónou šestou a záro-
veň poslední. Obtížně se dávají dohromady finance a i z pohledu 
hráčského kádru nebyla situace ideální. Poslední sezónu jsme 
skončili na osmém, tedy předposledním místě.

Touto sezónou bohužel skončila éra soutěžního hokeje pod 
hlavičkou naší jednoty. Někteří bývalí hráči hrají hokej dodnes, 
ale již ne v soutěži.

HISTORIE POCHODU OSVOBOZENÍ
Historie Pochodu začala v roce 1975. Zvolená trasa 1. ročníku po-

chodu byla poplatná tehdejší normalizační době. Celé to bylo 
„o prvním dělnickém prezidentovi“ Klementu Gottwaldovi, který 
během svého působení v letech 1948 – 1953 zavinil smrt stovek ne-
vinných lidí. Byly stanoveny 2 trasy. První trasa v délce 30 km vedla 
z  Kovalovic přes Rousínov do  Dědic ke  Gottwaldovu rodnému 
domku. Zpět se cestovalo autobusem. Této trasy se zúčastnilo 31 
turistů. Hned napoprvé jsme bohužel zaznamenali i pár zbloudilců. 
Kratší trasa, určená především pro žákovské kategorie, pak vedla 
do  blízkého Rousínova, ke  světničce Klementa Gottwalda, která 
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byla zřízena v domku, ve kterém žil po dobu svého působení v Rou-
sínově, kde se učil stolařem. Návrat byl rovněž autobusem.

Tyto trasy nebyly nejvhodnější, proto se naštěstí od nich hned ná-
sledující ročník upustilo. Byla snaha, aby Pochod získal sportovní 
význam bez ideově politického pozadí. Proto bylo rozhodnuto tra-
sy orientovat do okolních lesů. Druhý ročník se už začal přibližovat 
jeho dnešní podobě. Chodilo se přes Říčky, Hádek, hospodu U jelena 
a Mokrou zpět do Kovalovic. Délka byla 30 a 15 km. V této podobě 
se uskutečnil i 3. ročník. Organizace pochodu v této podobě kladla 
značné nároky na značení tratě, protože nevedla po turistických tra-
sách, takže bylo nutno některé úseky značit vlastními značkami.

Čtvrtý ročník v roce 1978 už byl proto sestaven tak, aby bylo 
možno v  maximální míře využít značených turistických tras. 
Byly vytvořeny trasy 15, 27 a 35 km. Poprvé byla zařazena i trasa 
50 km s kontrolou v Rudicích.

V průběhu let jsme zkoušeli různé experimenty. Např. V roce 
1984 se kovalovičtí turisté domluvili a  trasu 35 km absolvovali 
se sudem piva na trakaři, který sloužil jako pojízdné občerstvení. 
Výhodou bylo, že s přibývajícími kilometry se zátěž postupně sni-
žovala, takže do cíle dorazil již prázdný sud.

Netradiční pochod v roce 1984

Významným mezníkem byl 19. ročník v  roce 1993, kdy byla 
pokusně zařazena i trasa 100 km. Byla to vlastně trasa 50 km, kte-
rá se šla 2x. Její účastníci vyrazili již večer před pochodem a bě-
hem noci absolvovali první padesátku a druhý den se po krátkém 
odpočinku připojili k účastníkům Pochodu. Akce se zúčastnilo 
6 turistů. Toto jsme zopakovali i následující 2 ročníky. Vzhledem 
k náročnosti jsme v dalších letech od pokračování upustili.

Původně se občerstvení poskytovalo pouze absolventům tra-
sy 50 km, kteří obdrželi poukázku na  občerstvení v  restauraci 
ve Křtinách. To přinášelo určité komplikace s jejich proplácením. 
Navíc se počet zájemců o trasu 50 km značně snižoval a náklady 
na zajištění kontroly v Rudicích se stávaly neúnosné. Proto jsme 
se trasu 50 km zrušili. Současně jsme se rozhodli začít poskyto-
vat občerstvení všem účastníkům Pochodu. Zvolil jsme gulášovou 
polévku v cíli. Na  její přípravě se v průběhu let podíleli Jaromír 
Kotvrda, Jaroslav Lozrt, Petr Filip a nakonec Marek Kousalík který 
se této bohulibé činnosti věnuje dosud.

Postupem času začala získávat na  oblibě cykloturistika, a  tak 
jsme se rozhodli od 30. ročníku (rok 2004) dát možnost absolvo-
vat Pochod i na kole. Současně jsme pokusně znovu zavedli trasu 
50 km, kterou ale bylo možno absolvovat pouze na kole.

Zatím k poslední změně trasy došlo ve 35. ročníku (rok 2009), kdy 
vznikla značená turistická trasa přes hrad Wildenberg, takže bylo 

možno i pro tento úsek využít značenou turistickou trasu od Jelenice 
až do Kovalovic. Možností návštěvy hradu došlo i ke zatraktivnění 
závěru trasy.

Dlouholetou tradicí bylo opékání buřtů na poslední kontrole, 
která byla původně umístěna v  zatáčce lesní cesty, cca  300 m 
od chaty Jelenice. V roce 2007 jsme začali mít problémy s Lesním 
závodem Bučovice ohledně používání otevřeného ohně na volném 
prostranství. Proto jsme uvítali možnost spolupráce s  ochránci 
přírody a dohodli se na společném termínu Pochodu a jejich akce 
Otvírání studánek, abychom mohli využít chatu Jelenice ke zřízení 
kontroly umožnit používání ohniště. Tato spolupráce se velmi 
osvědčila, takže v ní úspěšně pokračuje dosud.

Trasa pochodu měla původně 5 kontrol. V roce 1990, kdy byla 
zrušena trasa 50 km, byla zrušena i kontrola v Rudicích. V sou-
časné době jsou provozovány 4 trasy 15, 27, 35 km a trasu 50 km 
je možno absolvovat pouze na kole. Na těchto trasách zajišťujeme 
4 kontroly. První je umístěna na Kalečníku, kde se trasa 15 km 
odděluje od ostatních tras a vede přímo ke kontrole č. 4 na Jelenici. 
Zbývající trasy pak pokračují na Říčky k mostu, kde se odděluje 
trasa 27 km, která míří přímo Pod Hádek. Trasy 35 a  50 km 
(na kole) pokračují na Lhotky, kde je umístěno druhé kontrolní 
stanoviště. Zde se odděluje trasa 35 km, která vede Pod Hádek, 
zatímco trasa 50 km pokračuje přes Jedovnice, Rudice, Křtiny, 
Ochoz a  Pod Hádkem se napojí na  trasy 35 a  27 km. Zde je 
na hrázi rybníka umístěna třetí kontrola, která je samoobslužná. 
Poslední, čtvrtá kontrola je umístěna u chaty Jelenice, kde se zde 
sbíhají všechny trasy a je zde možno si opéct přinesenou uzeninu. 
Tato kontrola je nefrekventovanější, protože zde souběžně probíhá 
akce Otvírání studánek, takže se tu v určitou dobu sejde několik 
desítek turistů. K příjemné pohodě hraje skupina Experimet.

Kontrola u Jelenice

Na závěr ještě pár čísel. Rekordní počet účastníků v celé historii 
jsme zaznamenali na 44. ročníku v roce 2018, kdy jsme zaregist-
rovali 242 účastníků. Vůbec jakoukoliv účast nad 200 turistů po-
važujeme za úspěšnou. Dá se říct, že od roku 2017 takto vysoká 
účast není výjimkou.

Tímto, čtvrtým pokračováním série příspěvků k  historii TJ 
Sokol Kovalovice končí. Věříme, že i  při dalších výročích bude 
o čem psát.

Zpracoval: Mgr. Miroslav Vlach
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15 PYTLŮ ODPADKŮ Z KOVÁLEK
Velké díky patří všem, kteří se zapojili 

do akce „Ukliďme Kovalovice“.
Sraz jsme měli v sobotu 1. dubna v 9 ho-

din na hřišti u Biotopu. Všichni přišli vy-
baveni rukavicemi, chutí pomoct a skvělou 
náladou. Sbírali dospělí, rodiče s  dětmi 
a dokonce i maminky s batolaty.

Nejdříve jsme uklidili hřiště a okolí, po-
tom jsme se vydali k  rybníku a  směrem 
Šumicím. Tam jsme potkali další partu ze 
Šumic a jejich rajón jsme jim přenechali.

Další štace byla Velešovská. Tam jsme se 
přemístili auty, ale už jen dospělí.

Všechno jsme stihli uklidit do 12 hodin 
a  celkem jsme nasbírali 15 pytlů nejrůz-
nějších odpadků.

SKAUTSKAUT
CO NOVÉHO NA SKAUTSKÉ STEZCE?
Milí přátelé, o tom, co se dělo v uplynulém období v pozořickém 

dívčím a chlapeckém oddíle, se více dozvíte v následujících řádcích.
Po covidových letech se 10. prosince mohlo opět odehrát slav-

nostní předání Betlémského světla zažehnutého v jeskyni Naro-
zení v Betlémě národním delegacím skautů ve Vídni ve větším 
rozsahu. Zájem z  jednotlivých zemí byl veliký, a  tak pořadatelé 
museli stanovit kvóty pro jednotlivé státy a ty pro kraje, okresy 
a střediska. Naše skautské středisko mohlo vyslat 7 členů a roz-
hodlo se na tuto čestnou výpravu vyslat bratry a sestry z oddílu 
Bukovinka, kteří Betlémské světlo pro naše středisko ve  Vídni 
převzali a přivezli.

Podle registrace na rok 2023 jsme se opět podstatně rozrostli – 
nově je nás 485 v 11 oddílech, o 45 více než v loňském roce!

V období kolem svátku sv. Jiří, patrona skautů, se konala v ne-
děli 23. dubna v pozořickém kostele mše svatá za naše středisko, 
mohli jsme se také zúčastnit 22. 4. poutě skautů brněnské diecé-
ze ze Senetářova do Jedovnic a v pátek 28. a v sobotu 29. dubna 
jsme uspořádali na biotopu v Kovalovicích střediskové a zároveň 
i okresní kolo Svojsíkova závodu.

RNDr. Aleš Mikula, zástupce vedoucího střediska

První prosincovou neděli uskutečnila družina Vlaštovek vý-
pravu do Olomouce. Kvůli nemoci nás nejelo mnoho, tři skautky 
a dvě vedoucí. Rozhodly jsme se tedy vzít auto a do Olomouce 
dojet po  vlastní ose. Nejprve jsme si prošly nádherné vánoční 
trhy a pak naše kroky vedly do kina na pohádku Princezna za-
kletá v čase 2. S bolavým břichem od smíchu (a možná i popcor-
nu) jsme vyrazily domů. Užily jsme si tak společně první neděli 
adventní.

O týden později, 9. – 12. prosince, jsme už ve větším počtu pře-
spaly na Jelenici. Zahrály jsme si spoustu her, zapotily se u doná-
šení a štípání dřeva do chaty a celkově si užily společný čas.

Barbora Fuksová, 1. dívčí oddíl Pozořice

17. prosince jsme odpoledne vyrazily autobusem do Brna. Roz-
dělily jsme se na menší skupinky a mezitím, co první skupinka 
vyrazila do Betlémské tramvaje, ostatní šly do města na trhy. Tam 
jsme si na zahřátí daly horkou čokoládu a trdelník. Postupně jsme 
se všechny skupinky vystřídaly v historické Betlémské tramvaji, 

kde jsme rozdávaly Betlémské světlo všem, kdo si pro něj přišli. 
Přestože nebyl sníh, všechny jsme si to velice užily.

Eliška Poláčková, 1. dívčí oddíl Pozořice

21.  prosince se v  sivickém kulturním domě setkaly nejdříve 
všechny světlušky spolu s vlčaty a poté jsme se vystřídali se starší-
mi – skautkami a skauty.

Zahráli jsme si společně několik her, které prověřily naše zna-
losti ostatních a také vánočních písniček, rozdělili perníčky, které 
napekly světlušky na schůzkách, rozdali malé dárečky a v předvá-
noční atmosféře se rozešli domů.

Monika Devetterová, 1. dívčí oddíl Pozořice

23. prosince se již tradičně rozdávalo Betlémské světlo v Sivicích 
u kapličky, v Pozořicích u nákupního centra Hruška a Kovalovicích 
u kapličky. Betlémské světlo bylo možné si odnést i z místního kos-
tela, kam se symbolicky přineslo při mši o  čtvrté neděli adventní 
v obětním průvodu. Nechyběla možnost si nechat přivést Betlémské 
světlo autem na Štědrý den přímo do domácnosti. Jsme velmi rádi, 
že tato naše předvánoční služba má tolik příznivců. Díky ní jsme byli 
na Štědrý den všichni propojeni světlem z Betléma. 

Marie Pölzerová

V sobotu 4. 2. 2023 se uskutečnil v kulturním domě v Sivicích 
skautský ples. K tanci a poslechu hrála kapela Blueband. Na par-
ketu bylo stále plno, podobně jako u baru. V průběhu večera měli 
účastníci možnost se zapojit do individuálních i týmových soutěží 
v režii Marka Šmerdy. Hlavním hřebem večera byla bohatá tom-
bola s hlavní cenou, která všechny velmi pobavila. Byl to totiž živý 
kohout Eda.

Zábava plynula až do  brzkých ranních hodin. Už se těšíme 
na příští ples!                                                               Marie Pölzerová

PŘESPÁNÍ V KLUBOVNĚ
Z pátku 10. na sobotu 11. 3. jsme přespávaly ve skautské klubov-

ně. V pátek odpoledne jsme hrály různé hry až do setmění. Jedna 
z her byla úniková hra o vraždě mladé ženy. Po dokončení hry 
jsme si udělaly večeři. Na vařiči jsme uvařily kuskus se zeleninou 
a klobásou. Po večeři jsme dělaly stezku odvahy pro vedoucí, ale 
nepodařilo se nám je vystrašit.

Dospělí byli odměněni krásným pocitem z dobře vykonané práce a děti sladkostmi, které 
věnovala Věrka z Drogerie. Děkujeme.

Věříme, že příště se nás sejde ještě více, ale pytlů nasbíráme méně :). Ještě jednou všem 
moc děkujeme a těšíme se na příště.                                Za TJ Sokol Kovalovice - Tomáš Dudek
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V sobotu ráno jsme zkoušely stavění stanu na rychlost, potom 
jsme si sbalily věci a  okolo 11. hodiny vyrazily domů. Všechno 
dopadlo dobře a přespávačku jsme si užily.

družina Lenochodů, 1. dívčí oddíl Pozořice

BRIGÁDA NA POUSTCE
V sobotu 25. 3. se konala brigáda na Poustce. V 9 hodin jsme se 

setkali s dalšími skauty a farníky na úpatí Poustky a po úvodním 
rozdílení jsme začali s prací. Odstraňovali jsme a pálili náletové 
dřeviny. Společnými silami jsme udělali velký kus práce a  moc 
jsme si to užili.

Eliška a Zuzka, družina Vlaštovek, 1. dívčí oddíl Pozořice

PŘÍPRAVA NA SKAUTSKÉ ZÁVODY
Z  pátku 14. na  sobotu 15.  4. se uskutečnila příprava skautek 

na Svojsíkův závod. V pátek odpoledne jsme přišly do KD v Sivi-
cích. Hrály jsme různé hry a připravovaly jsme se skautské závody. 
Součástí přípravy bylo i uvaření večeře a ráno příprava snídaně. 
K večeři jsme uvařily těstoviny s klobásou a ke snídani krupičnou 
kaši. Večer jsme hrály hru Sardel, u které jsme se velmi pobavily. 
V sobotu dopoledne probíhala hra, kdy jsme chodily po Sivicích 
a poznávaly různé obrázky.

Na oběd jsme už byly doma. Celá akce byla super a moc jsme si 
to užily.         družiny Lenochodů a Vlaštovek, 1. dívčí oddíl Pozořice

Na přelomu března a dubna podnikli výpravu skauti z družiny 
Aligátoři a vlčata z Šedé šestky. Víkend na chatě Jelenici se nesl 
v duchu příprav na nadcházející Svojsíkovy závody. Účastníci pil-
ně procvičovali své dovednosti v nejrůznějších oblastech, mimo 
jiné stanování v přírodě, rozdělávání ohňů a dekódování šifer. Jako 
agenti ve službách britské tajné služby měli za úkol najít a ukořistit 
tajné plány na zničení lidstva. Celý program vyvrcholil v sobotu 
večer táborákem se špekáčky. Kvůli četným nemocem se výprava 
nakonec nesla v poněkud komornějším duchu, o to více věříme, že 
si ji účastníci užili.                 Lukáš Tesař, 1. chlapecký oddíl Pozořice

Ve  dnech 28.–29.  4.  2023 uspořádalo naše skautské středisko 
na biotopou v Kovalovicích základní kolo Svojsíkova závodu pro 
kategorii skautů a skautek. Zúčastnilo se ho 24 družin, z toho 14 
z našeho střediska, 11 družin soutěžilo v chlapecké kategorii a 13 
v dívčí. Celkem se nás sešlo asi 220, z toho okolo 160 soutěžících 
a asi 60 členů realizačního týmu a doprovodů družin.

Závody začaly v pátek 28. dubna slavnostním nástupem za účasti 
kovalovického místostarosty Ivana Sukovatého. Po nástupu družiny 
stavěly stany a připravovaly večeři. Večer se mohli účastníci zúčast-
nit společného programu.

V sobotu po snídani, kterou si družiny opět samy připravovaly, 
absolvovaly družiny samotný závod. Během něho museli členové 
soutěžících družin osvědčit své znalosti v mapách, přírodě, zdravo-
vědě, rozdělávání ohně, fyzické zdatnosti, vyhledávání informací 
a řešení krizových situací. Pro všechny účastníky závodu byl v so-
botu připraven oběd. Akce byla ukončena na závěrečném nástupu 
vyhodnocením a vyhlášením výsledků.

I když nám úplně nepřálo počasí, celkově se závody vydařily. Také 
proto, že jsme mohli využít zázemí sokolovny a postavili dva hangáry.

Poděkování za zdárné uspořádání závodů patří obci Kovalovice 
a Sokolu Kovalovice za laskavé zapůjčení areálu biotopu a soko-
lovny, personálu restaurace Na Tvrzi za sobotní oběd a všem orga-
nizátorům za přípravu a uskutečnění celé akce.

Aleš Mikula a Radim Skládaný

Dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje
Jihomoravský kraj poskytl v roce 2022 dotaci na realizaci projektu
OBNOVA MATERIÁLNĚ TECHNICKÉ ZÁKLADNY  
SKAUTSKÉHO STŘEDISKA POZOŘICE 2022
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MILÍ SPOLUOBČANÉ, UŽ MÁTE ČTENÍ NA LÉTO? 😊
V naší knihovně vám můžeme nabídnout přes 3500 knih pro děti, 
mládež a dospělé, od dětské literatury přes populárně naučné pu-
blikace až po beletrii, a také časopisy, či stolní hry. Snažíme se pro 
vás vybrat knihy nejrůznějších žánrů i zaměření, aby si u nás mohli 
vybrat opravdu všichni čtenáři.
Všechny informace najdete na webových stránkách knihovny:  
https://knihovnakovalovice.webk.cz
Vítáme i nové čtenáře!
Knihovna je umístěna v podkroví Obecního úřadu, v krásných 
nových prostorách.
Registrační poplatek je 20 Kč/rok pro děti i dospělé.

OTEVŘENO MÁME KAŽDOU STŘEDU  
OD 17 DO 19 HODIN

Těší se na vás 
vaše knihovnice Alena Martauzová a Alena Filipová

A ještě několik tipů z naší knihovny na prázdninové čtení:

• Žijte ve své zahradě
Výpravná publikace úspěšného a známého zahradního archi-
tekta Ferdinanda Leflera přináší svěží a současný pohled na za-
hradu jako na přátelské místo, kde budete rádi trávit příjemné 
chvíle. Kniha vás provede od prvotních úvah a plánování přes 
ukázky realizovaných zahrad až k praktickým radám a tipům.

• Severní stezka – Českem od západu k východu
• Jižní stezka – Českem od východu k západu
• Centrální stezka – Napříč Českem od západu k východu
• Stezka středozemím - Českem do severu k jihu

Kompletní série dálkových tras Via Czechia po České repub-
lice od známého cestovatele Jana Hocka. Výpravná obrazová 

publikace nabízí ucelené trasy pro pěší turisty i cyklisty. Stovky 
tras, rad a tipů na cestování po České republice, včetně map 
a praktických informací.

• Bílá Voda (Kateřina Tučková)
Přelomový román o ženách, víře a zlu. Dramatický příběh bě-
loveských řeholnic podle skutečných událostí.

• Osudné svědectví (Robert Bryndza)
další z řady detektivních románů od autora světových bestselerů!

• Les v domě (Alena Mornštajnová)
Alena Mornštajnová napsala silný a dramatický příběh o tom, 
že nic v  životě není takové, jak to na  první pohled vypadá, 
a že žádné tajemství není nikdy pohřbeno tak hluboko, aby se 
nedalo vykopat. Budete se bát, ale nepřestanete číst, dokud se 
neobjeví na povrchu.

• Zásnubní prsten (Vlastimil Vondruška)
• Ďáblova čísla (Vlastimil Vondruška)

Nové historické detektivky ze série Letopisy královské komo-
ry. Dobrá zpráva pro všechny čtenářky, které mají už všechny 
„Vondrušky“ v naší knihovně přečtené! 😊

• A pak se to stalo (Ester Stará)
Tip na prázdninové čtení pro nejmenší čtenáře. Úsměvné vy-
právění o tom, co všechno se může stát, když si děti nečešou 
vlásky, nenosí bačkory nebo žalují!

• Tajemství v láhvi (Anna Czerwinska -Rydel)
Skutečný příběh Ireny Sendlerové, opravdové hrdinky, která 
zachránila během druhé světové války nespočet židovských 
dětí. Příběh napsaný speciálně dětem s úchvatnými ilustrace-
mi vás naprosto pohltí.

16

KNIHOVNAKNIHOVNA
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DUCHOVNÍ OKÉNKODUCHOVNÍ OKÉNKO
ROZHOVOR

Od poloviny října mi-
nulého roku je novým 
pozořickým farářem 
P.  Václav Hejč. Je mu 
45  let. Pochází z  obce 
Šošůvka, která se nachá-
zí na Drahanské vrcho-
vině a  severní hranici 
Moravského krasu, kde 
ještě žijí jeho rodiče 
a  sestra s  rodinou. 
Od  roku 2014, kdy se 
stal knězem, sloužil dva 
roky jako kaplan v Brně 
na Petrově a poté šest let 
jako farář v  Křižanově 
na Vysočině.

Jak se vám v Pozořicích líbí?
Líbí, i když je na co si ještě zvykat. Přece jen jde o velkou změnu 

života a vztahů.

Je u nás něco, co vás na první pohled zaujalo?
Když jsem přijížděl, tak výrazný kostel. V něm pak na dnešní 

dobu poměrně velký počet farníků při mších svatých včetně ro-
din, dětí i mladých. Také ale ráz zdejší krajiny a rozmanitost lidí.

Než jste se stal knězem, pracoval jste pro Charitu. Co bylo 
náplní vaší práce?

Pracoval jsem v Oblastní charitě Blansko jako sociální pracov-
ník v  Denním centru pro lidi bez domova. Pomáhal jsem jim 
zvládat a řešit nepříznivé životní situace a důstojněji žít.

Jak se z charitního pracovníka stane kněz?
Oficiálně tak, že podá přihlášku k přípravě na kněžství a pokud 

je přijat a zvládne vše, co je třeba, tak je vysvěcen na kněze. Tomu 
však předchází proces rozlišování a  rozhodování. Víc a  víc mě 
lákala kněžská služba dotýkající se duchovní roviny života. Přes-
tože jsem si nedokázal představit, že bych to mohl zvládnout a že 
bych zrovna já mohl dělat něco takového, tak mě to oslovovalo 
natolik, že jsem to rozhodnutí udělal. A s Boží pomocí a podpo-
rou přátel i dalších lidí to šlo a jde a vidím v tom smysl.

Co vlastně služba kněze - faráře v dnešní době obnáší?
Tato služba je velmi pestrá. Ve farnosti farář zajišťuje naplňová-

ní jejího poslání ve spolupráci s farníky. K tomu patří slavení mší 
svatých a dalších křesťanských obřadů, udílení svátostí a žehnání. 
Doprovází lidi, rodiny a společenství v různých obdobích a situa-
cích života, poskytuje křesťanskou duchovní péči. Zaštiťuje výuku 
náboženství a různé farní aktivity. Je k dispozici lidem (nejen vě-
řícím křesťanům), kteří mají zájem o jeho službu nebo i jen o roz-
hovor s ním. Je zodpovědný za farní kancelář, finance a majetek.

A co kněz dělá ve volném čase?
Každý z nás kněží je jiný, má své zájmy, způsob odreagování. 

Já se navštěvuji s rodiči, rodinou sestry nebo přáteli. Rád se taky 
dospím, projdu se v přírodě, pomodlím se, něco si přečtu, podí-
vám se na film, udělám pořádek ve věcech apod. podle situace 
a možností.

Sportujete?
Dříve jsem všelijak sportoval. S přibývajícím věkem se nyní jen 

rekreačně projdu přírodou, zaběhám si nebo se projedu na kole. 
S kamarády kněžími chodíme o dovolených na výlety po různých 
místech Česka a Slovenska.

Připravila Alena Koukalová

BESEDY S KRONIKÁŘEM KOVALOVIC
Po tři zimní večery jsme se v hojném počtu sešli v knihovně 

na besedě s kronikářem Kovalovic panem Zdeňkem Stejskalem. 
Povídání o  práci kronikáře bylo spojeno se čtením z  obecních 
kronik od nejstarší historie až po současnost. Dozvěděli jsme se 
tak spoustou zajímavostí o poslání kronikáře i historii naší obce.

Zdeněk Stejskal zapisuje události ze života Kovalovic od roku 
2003. Díky krásnému rukopisu a ilustracím je tak obecní kronika 
již 20 let nejen výpovědí o našem životě, ale i uměleckým dílem, 
které budou příští generace jistě obdivovat. Děkujeme!!!

P. S. Pokud jste nestihli besedu, do obecních kronik můžete na-
hlédnout také každou středu od 17 do 19 hodin v obecní knihov-
ně, kde máme vystaveny kopie starších kronik od roku 1874 až do 
roku 2010, i současnou kroniku, která se začala psát roku 2011.

JARNÍ TVOŘENÍ V KNIHOVNĚ
První jarní neděli se obecní knihovna proměnila ve výtvarnou 

dílnu plnou dětí. Společně s výtvarnicí Renatou Vaculíkovou jsme 
všichni zvládli vyrobit krásného velikonočního zajíčka technikou 
papírmašé. Děkujeme Renatě a těšíme se na další tvoření!
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKATŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA

CO SE UDÁLO:

BRIGÁDA NA POUSTCE
Březnová brigáda na pozořické Poustce se pomalu stává jarní tra-

dicí. V tomto roce se sešlo téměř 40 pomocníků od nejmenších až po 
ty letité. Velkou pomocí byla hojná účast skautů, kterým patří velký 
dík. Letos proběhlo čištění náletů a uschlých stromů na spodním prs-
tenci směrem k Viničným Šumicím. Ve spolupráci s panem Marti-
nem Křížem byly citlivě vyselektovány vzrostlé keře i plodící stromy, 
které tu zbyly. Jako vždy posbírali brigádníci na celé Poustce odpadky. 
Děkujeme všem účastníkům i ženám, které připravily občerstvení.

Během postní doby byla na Poustce opět instalována křížová 
cesta. Na Velký pátek ji při společné modlitbě prošly desítky dětí 
s rodiči a prarodiči.

CO NÁS ČEKÁ
Mše pod lipami ve Viničných Šumicích 25. 6. 2023
Hodová mše Kovalovice 2. 7. 2023

VÝSLEDKY TŘÍKRÁLOVÉ SBÍRKY 2023 V POZOŘICKÉ FARNOSTI 
Holubice 37 202,– Hostěnice 31 110,– 

Kovalovice 45 823,– Pozořice 142 370,– 
Sivice 73 053,– Viničné Šumice 69 372,–

Letošní výtěžek chce ůOblastní charita 
Rajhrad využít na:
●  pořízení dřevěných polstrovaných židlí do 

Domova se zvláštním režimem sv. Luisy, 
●  výmalbu pokojů klientů Domova se zvlášt-

ním režimem sv. Luisy, 
●  vybudování parkoviště pro automobily te-

rénních služeb, 
●  otevírání bezpečnostních dveří na lůžko-

vých odděleních hospice čtečkou čipů,
●  pořízení automobilu pro personál Domácí 

zdravotní péče, 
●  vybavení zrekonstruovaných prostor Domu 

léčby bolesti s hospicem sv. Josefa, 
●  podporu mobility v terénu pro odborné so-

ciální poradenství a Charitní záchrannou síť, 
●  zakoupení polohovacích pomůcek pro pře-

sun klientů Charitní pečovatelské služby. 
Děkujeme
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KOVALOVICE – NOVÍ LEGIONÁŘIKOVALOVICE – NOVÍ LEGIONÁŘI
Československá obec legionářská zprovoznila ambiciózní projekt, 
který si předsevzal vytvořit věrnou repliku legionářského vlaku 
z období let 1918–1920. Tento Legiovlak křižuje od května 2015 
celou Českou republiku. Pomáhá veřejnosti a především mládeži 
obnovovat povědomí o čs. legiích a jejich zásluhách na vzniku sa-
mostatného československého státu.
Jedna z  mnoha jeho zastávek byla v  červenci 2022 i  na  nádraží 
ve Slavkově u Brna. Legiovlak se skládá ze 14 zrekonstruovaných 
vagonů, které představily život a boj legionářů na Transsibiřské ma-
gistrále během I. světové války. Po pět dnů měli návštěvníci možnost 
seznámit se věrnou rekonstrukcí vybavení, originálními exponáty 
a několik stovek fotografii na panelech, mapující historii čs. legií.
Při její návštěvě jsem zjistil, že nedílnou součástí tohoto projektu 
je i databáze legionářů na jejich webových stránkách - legie100.
com/krevlegionare/.
Nacházíme zde řadu legionářů, ale jelikož se jedná o dvě obce stej-
ného názvu – jedna je v okrese Vyškov a druhá Přerov (dnes část 
Kojetína), proto ne všichni patří do této obce. Matoucí může být 
i uvedení okresu, například u bratrů Aloise a Františka Chytilových 
z Kovalovic u Kojetína, jeden má uveden Vyškov a druhý Přerov.
Ke stému výročí konce I. světové války byl zpracován seznam legio-
nářů v obcích Viničné Šumice a Kovalovice, dodatečně bylo z těch-
to stránek zjištěno, že nám chybí ještě několik legionářů. Oproti 
předcházejícímu seznamu je zde devět nových legionářů, kteří 
mají uvedeno místo narození nebo domovskou obec Kovalovice. 
Ta bývala po otci, po jeho rodišti, i když tu třeba nikdy nebydleli, 
např.: Cyril Benda z Rousínova a Alois Kohout z Vin.Šumic.

BRTNÍK Jan
Narozen 21. 12. 1878 Kovalovice č. 11, domovská obec Kovalovice,
rodiče Martin Brtník a Terezie, roz. Kroupová, bydlel před válkou 
Brno -Juliánov, zaměstnání: koželuh
Narukoval k 25. zem. p. pl. jako vojín, dále u 8.p. pl., účast ve voj-
sku v roce 1914 – 26. 8.–1. 9. Nižnov, 8. 9.–10. 9. Werbis -Mikolajev, 
6. 10. Ostrý -Uzsok, 8. 10. Jablonkov, zajat 3. 5. 1915 Ujsec Jasnicki 
v hodnosti desátník, nevstoupil do LR, 28. 8. 1920 demobilizován

BRTNÍK Inocenc (Vladimír)
Narozen 20. 1. 1888 Kovalovice č. 11 jako Inocenc, v dospělosti použí-
val jméno Vladimír, domovská obec Bojkovice, okres Uherský Brod,
rodiče Martin Brtník a  Terezie, roz. Kroupová, manželka 
od  r.  1913 Františka Chovancová, zaměstnání: koželuh, přijal 
pravoslavné vyznání.
V době zajetí u 25. zem. p. pl., zajat 28. 7. 1916 Lokače jako šiko-
vatel, do legií zařazen 17. 11. 1916 k 1. stř. pl. v hodnosti vojín, 
do února 1919 šikovatel 3. kul. roty, dále mladší důstojník 1. kul. 
roty, od dubna 1919 zástupce velitele 1. kul. roty, od 15. 7. místo-
velitel téže roty v hodnosti podporučík, konec v legii u 3. p. pl.
Účast na tažení ve vládním vojsku: 2. 7. 1917 Zborov, 1918 
- Čeljabinsk, 13. versta, Argajáš, Trojck, Zlatoúst, Permjak, 
Kyn, Útka, Závod Kyn, Ilinskaja, Karamcky, u  řeky Ik, ústup 
Rafajevka -Gluchovskaja, 26. 5. 1919 Kantorskoje.
Po roce 1918 sloužil v ČSA.

DOBEŠ Josef
Narozen 8. 10. 1896 Kovalovice č. 126, domovská obec Kovalovice, 
bydlel v č. 126,
rodiče Josef Dobeš a Apolonie, roz. Lužová, zaměstnání: instalatér, 
vystoupil z řím.kat.církve, bez vyznání,
Narukoval k 8. p. pl. jako vojín, zajat 18. 5. 1915 Klementov,

do legií se přihlásil v Jumy Charkov, zařazen 1. 7. 1917 k 2. stř. pl. 
v hodnosti vojín, konec v legii 6. 7. 1920 u 6. stř. pl., chtěl se usadit 
v Rusku.
 
KUBÍNEK František
Narozen 9. 3. 1884 Sivice, domovská obec Kovalovice, tov. dělník 
v Pozořicích,
rodiče Alois Kubínek a Marie, roz. Brzobohatá, Manželka Alžběta 
Spáčilová od r. 1907, bydleli v č. 63.
V době zajetí u…?., zajat…?, přihlášku do legií podal v La Pallice, 
zařazen 10. 6. 1919 k 24. p. pl. (Francie) v hodnosti vojín, konec 
v legii 13. 8. 1919, odeslán do Coblenty.

MAZEL Vladimír - je již uveden mezi padlými
Narozen 13. 11. 1893 Kovalovice č. 73, domovská obec Kovalovice,
rodiče Josef a Františka Mazlovi, zaměstnání: obchodní příručí,
Narukoval k 14. zem. p. pl. jako vojín, zajat 17. 6. 1916 u Vojnice, 
do legií se přihlásil v Revel, zařazen 21. 2. 1918 k 10. stř. pl. v hod-
nosti vojín, konec v legii 16. 10. 1918 - padl v boji

MUSIL Alois
Narozen 20. 6. 1896 Kovalovice č. 119, domovská obec Husovice,
rodiče Josef Musil a Ludmila, roz. Juránková, zaměstnání: kance-
lářský pomocník, manželka od. r. 1923 Marie Číhalová z Husovic.
Prezenční služba u rakousko -uherského útvaru: 6. zákop. rota,
zajat 1. 12. 1916 v Rusku jako svobodník, do legií se přihlásil v Ki-
šiněvě, zařazen 15. 12. 1916 k 21.p. pl. (Francie) v hodnosti vojín, 
konec v legii 21. 2. 1921 (demobilizován) v hodnosti četař

OPLETAL Josef
Narozen 10. 7. 1891 Kovalovice č. 112, dom. obec Velešovice,
rodiče Adolf Opletal (ve službě na Staré poště) a Marie, roz. Ze-
manové, zaměstnání: rolník na Staré poště, vystoupil z církve 1925
Narukoval k 8. p. pl. jako vojín, v době zajetí u 25. pr. pol.mysl., 
zajat 16. 5. 1915 Opatov,
do legií podána přihláška v Kyjevě 1. 10. 1917, zařazen 1. 12. 1917 
k 7. stř. pl. v hodnosti vojín, konec v legii u 3. stř. pl. 22. 4. 1920 
(Vrátil se do vlasti)

Rodiče pocházeli z Koválovic
BENDA Cyril
Narozen 6. 8. 1890 Nový Rousínov, dom.obec Kovalovice,
rodiče František Benda z Kovalovic, obuvník v Rousínově, a Marie, 
rozená Šedá. Manželka Aloisie Horáková od r. 1913, bydlel v Rou-
sínově. zaměstnání: stolař, truhlář.
Narukoval k 8. p. pl. jako vojín, zajat 8. 10. 1915 Rovno,
do legií přihláška podána 25. 9. 1917 v Atkarsk Saratov, zařazen 
26. 10. 1917 k 8. stř. pl. v hodnosti vojín, konec v legii 23. 10. 1920 
(demobilizován) u int.2.stř.div. v hodnosti četař.

KOHOUT Alois
narozen 14. 12. 1882 Šumice č. 70, dom.obec Kovalovice,
rodiče František Kohout, tovární dělník z Kovalovic, a Antonie, 
roz. Bočková ze Šumic, bydleli v Vin.Šumicích č. 70. Manželka 
Marie Elefantová od r. 1920, zaměstnání: soustružník perletě
Narukoval k 81 p. pl. jako vojín, zajat od 8.p. pl. 16. 8. 1917 Hermada,
do legií se přihlásil 1. 10. 1917 v  Padula, zařazen 26. 4. 1918 
k 33. p. pl. (Itálie) v hodnosti vojín, demobilizován 26. 7. 1919.

Připravil: Pavel Vrba
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NAŠI JUBILANTI

LEDEN, ÚNOR, BŘEZEN, DUBEN, KVĚTEN, ČERVEN

SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA

Blahopřejeme všem našim jubilantům a přejeme jim pevné zdraví a dobrou pohodu do dalších let.

Gilík Jiří  60
Richter Jaromír  60
Jedlička Roman  60
Koblihová Marie  60
Blahová Věra  60
Čulíková Jana  60
Čulíková Jitka  60
Ondráčková Zdeňka  60
Bartoňková Jana  65
Cvrkalová Marta  65
Kareš Richard  65
Semrádová Jarmila  65
Pleva Bohumil  65
Crhová Jiřina  65

Chromcová Naděžda  65
Kotlánová Ilona  70
Sobotová Věra  70
Paukert Jan  70
Filip Karel  75
Turková Marie  75
Kalužová Růžena  80
Čulíková Hedvika  85

Valihrachová Marie  85
Čulík Ferdinand  85
Šmerda Alois  92
Bučková Marie  93
Valehrachová Vlasta  93

VÍTÁME DO ŽIVOTA
Šebek Adam květen 2023

FOTKY Z AKCÍFOTKY Z AKCÍ
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